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PROSA 1

Beantwoording Technische Vragen

Aan: Verenigde vergadering

Onderwerp: Beantwoording technische vragen commissie Waterveiligheid en Waterketen

Datum: 6 november 2019

Agendapunt 
5.a.

Gebiedsontwikkeling Valkenburg

50 PLUS In de beeldnota gebiedsontwikkeling Valkenburg (Punt 5a Cie. 
waterveiligheid en waterketen) wordt er in laatste alinea van blz.3 
onder keuzes voor Rijnland het één en ander uitgelegd omtrent keuzes 
en exploitatie.

Vraag: 
(a) wordt er nu gepropageerd dat Rijnland aldus warmte gaat leveren 
aan derden?
(b) waar willen ze deze restwarmte nu precies vandaan halen, er wordt 
n.m.l. gesproken over een waterleiding van Dunea en over oppervlakte 
water zijnde de Valkenburgse meer.
(c) in het verlengede van b. hoe denkt men dit te gaan realiseren in de 
jaargetijden dat het oppervlakte water tegen 4° C aan ligt? 

Beantwoording 

1) De rol van Rijnland in de integrale duurzame gebiedsontwikkeling wordt uiteraard 
samen met de verenigde vergadering bepaald. In de presentatie van vandaag informeren 
wij u over  Gezamenlijk met partners een rol spelen in warmte (en koude) levering is één 
van de mogelijke varianten. 

2) Er zijn verschillende aquathermie bronnen die benut kunnen worden voor het 
warmtenet; oppervlaktewater uit het Valkenburgse meer, de drinkwaterleiding van 
Dunea en/of afvalwater vanuit het gebied zelf. Voor het startgebied (aan de westzijde 
van de ontwikkeling) lijkt de nabijgelegen drinkwaterleiding van Dunea de meest 
interessante optie. Naarmate de ontwikkeling vordert is het mogelijk om ook de andere 
warmtebronnen aan te haken. 

3) De warmte uit oppervlaktewater (en drinkwater) zal alleen worden gewonnen in de 
zomermaanden. Deze laagthermische warmte (circa 15 graden) wordt opgeslagen in de 
bodem via een open bodemsysteem (WKO), zodat deze warmte ook in de winter kan 
worden benut voor de verwarming van woningen. 

http://www.rijnland.net/
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Agendapunt
6a

Najaarsburap

CDA 1. Bij de taak waterveiligheid wordt het aantal schadepunten uit de 
jaarlijkse inspectie veel hoger geconstateerd dan gepland of 
regulier? In hoeverre was dit eerder dit jaar te voorzien? En is dit 
een incidentele of een structurele overschrijding die leidt tot 
bijstelling van het budget?
-> Commissie Waterveiligheid en Waterketen

2. Kan het college inzichtelijk maken wat de ontwikkelingen PFAS en PAS in 
algemene zin voor risico’s bevatten voor de eigen opgaven van Rijnland? 
-> Commissie Voldoende Water en Waterkwaliteit

3. Bij Schoon en Gezond Water wordt geconstateerd dat KRW3 op schema 
ligt. Tegelijk wordt voor KRW2 dat het geld niet wordt uitgegeven in het 
boekjaar. Wat betekent dan de zin op schema? 
-> Commissie Voldoende Water en Waterkwaliteit

4. Ten aanzien van waterketen en zuivering geeft u aan de 
risicomatrix ter vaststelling voor te leggen. Wanneer gaat dat 
plaatsvinden? 
-> Commissie Waterveiligheid en Waterketen 

5. Meldingen en klachten loopt op vanwege de natte en droge periode. 
Welke afweging maakt het college tussen doorlooptijd handhaven met 
extra inzet of doorlooptijd laten oplopen? 
-> Commissie Voldoende Water en Waterkwaliteit

6. Achterblijvende investeringen. Dank voor de grondige analyse. Is het 
college met het CDA van mening dat dit veel eerder grondig had gekund. 
Nu komt er in eens een groot aantal vertragingen. Dan roept direct de 
vraag op is de organisatie op dit onderdeel wel in control?
-> commissie BOD

Beantwoording 
1. De jaarlijkse inspectie heeft op reguliere wijze plaatsgevonden, maar grotendeels 
onverklaarbaar (zoals eerder gemeld in het antwoord op bestuursvragen van de A&B-
fractie) zijn er dit jaar duidelijk meer schadepunten geconstateerd dan in de voorgaande 
jaren. Dit weten wij sinds eind mei. 
Wat toen nog niet duidelijk was, is dat voor het deel waarvoor Rijnland aan de lat staat – 
nl. buitengewoon onderhoud, en dagelijks onderhoud in zoverre als Rijnland zelf eigenaar 
is- de kosten zo hoog zouden oplopen. De ramingen daarvan kwamen in augustus en 
september binnen, vandaar deze melding in de Burap.
Dit is naar verwachting een structurele zaak. Het onderhoudsbudget keringen in 2020 en 
verder is daarom bijgesteld.

4. In het coalitieakkoord staat dat we in Q2 2020 met een uitwerking van de risicomatrix 
komen. Nog dit jaar bespreken we de risicomatrix in het college en bepalen we hoe we dit 
verder aan pakken richting de VV.
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Agendapunt 
6.a.

Najaarsburap

50 PLUS In de besluitnota najaarsburap 2019 (punt 6a Cie. waterveiligheid & 
waterketen) wordt in punt 3.1 het één en ander uiteengezet m.b.t. 
HWBP en programma waterveiligheid.

Vraag: Graag nader toelichting hoe deze systematiek nu precies werkt?

Beantwoording 

Algemeen
In het Hoogwaterbeschermingsprogramma (HWBP) worden de primaire keringen van 
Nederland op orde gebracht vóór 2050. Het is verankerd in de Waterwet en het is het 
grootste uitvoeringsprogramma binnen het Deltaprogrammma.
De financiële regeling is als volgt: 50% wordt gesubsidieerd door het Rijk, en de 
waterschappen brengen de andere 50% op. Bij gewone projecten geldt een 10% 
projectgebonden eigen bijdrage van het uitvoerende waterschap en 40% wordt betaald 
door de gezamenlijke waterschappen, de zogenaamde solidariteitsbijdrage.
Bij innovatieve projecten wordt 50% betaald door het Rijk en 50% uit de solidariteitspot 
van de waterschappen. Omdat het aandeel innovatieve projecten van jaar tot jaar 
verschilt, fluctueert de bijdrage van alle waterschappen.

De solidariteitsbijdrage is gebaseerd op het aantal huishoudens en totaal van de WOZ-
waarde per waterschap. Het wordt geheven over alle waterschappen in Nederland, ook 
als die geen of weinig primaire keringen hebben, omdat we allemaal beschermd worden 
door o.a. de rivierdijken in de Betuwe. In ieder geval bij Rijnland is dat ook zeer duidelijk 
het geval. Indien Rijnland primaire keringen op orde brengt (IJsseldijk Gouda), kan en 
heeft Rijnland ook HWBP-financiering ontvangen.

Afrekening
De afrekening  betreft een boekhoudkundige verschuiving van kosten tussen de jaren 
2019 en 2020. In de prognose van het HWBP over 2020 is een afrekening opgenomen 
over 2019 van € 1,6 mln. Het betreft hier geen hogere kosten. De rekening van het 
HWBP wordt ook pas in 2020 betaald. In de voorschriften voor de jaarrekening is bepaald 
dat kosten moeten verantwoord in het jaar waarop ze betrekking hebben. De afrekening 
2019 moet daarom in 2019 verantwoord worden. In de begroting 2019 is geen rekening 
gehouden met deze verschuiving. Hierdoor ontstaat een tekort in 2019 van € 1,6 mln die 
met de voorgestelde begrotingswijziging gedekt wordt uit de bestaande 
egalisatiereserve. In de begroting 2020 is wel rekening gehouden met deze verschuiving 
en wordt de egalisatiereserve weer aangevuld met € 1,6 mln. 
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Agendapunt 
6.b

Programmabegroting 2020

CDA 1. Als voorbeeld in programma Waterveiligheid is sprake van hogere 
personeelslaten en minder afschrijvingen? Graag toch nog een overzicht 
van de relatie formatie en inhuur in een overzicht organisatie breed
-> commissie BOD

2. Het project Bodemdaling binnenstad Gouda loopt vertraging op van een 
jaar als gevolg van de PAS. Hoe zorgen we dat deze vertraging niet verder 
toeneemt? 
-> Commissie Voldoende Water en Waterkwaliteit

3. Schoon en Gezond Water hoe zorgen we dat de investeringen van 4,4 
miljoen aan KRW maatregelen ook echt worden uitgegeven gezien de 
ervaringen van voorgaande jaren? CDA is geen voorstander van kunstmatig 
budgetten te hoog houden. Graag toelichting. 
-> Commissie Voldoende Water en Waterkwaliteit

4. Bij de waterketen wordt gesproken over energieneutraliteit en de 
inzet in de RES sen. Het CDA heeft het gevoel dat daar nog wel 
kaders vanuit de VV ontbreken. Klopt dat in het beeld van D+H? 
-> Commissie Waterveiligheid en Waterketen

5. Bij waterketen wordt gesproken over capaciteitsuitbreiding 
personeel. Is dat onderdeel van het eerdere VV besluit? 
-> Commissie Waterveiligheid en Waterketen 

6. Ziekteverzuim als indicator 7,7. Hoe heeft zich dat door de jaren heen 
ontwikkeld? 
–-> commissie BOD 

7. Hoe ziet het college de component rente ontwikkeling in relatie begroting 
en budgetten?
-> commissie BOD

Beantwoording 
4. Dat klopt. De uitkomsten van het in het coalitieakkoord aangekondigde BOB-proces voor 
Energie(neutraliteit) vormt precies het kader c.q. de Rijnlandse inbreng in de Regionale 
Energie Strategieën (RES-sen). Op 3 september 2019 is hierover een TKN memo 
verzonden aan de VV.  Bij de geagendeerde ter kennisname stukken bij de commissie 
W&W (agendapunt 7a) kunt u ook deze TKN memo terugvinden.

5.In het coalitieakkoord staat dat om de waterketen op orde te krijgen er meer 
investeringen, meer exploitatie en meer capaciteit nodig is. In de begroting hebben we die 
extra middelen nu opgenomen, geheel in lijn met het coalitieakkoord.

https://ibabsonline.eu/LijstDetails.aspx?site=Rijnland&ListId=97f535cf-d5f8-4255-8c77-516ab0e63718&ReportId=0c040d62-7219-4690-8815-d04b4c902a87&EntryId=e7e29027-5049-4081-8b2f-b6317dd02d02&searchtext=
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Agendapunt 
6.c

Voorbereidingskrediet slibgistingstoren II HWP

PvdA Op de agenda staat de voorbereiding van de renovatie van Slibtoren 2 in 
Haarlem. 
In de nota wordt gesteld dat in Haarlem Waarderpolder ook slib verwerkt 
wordt uit Heemstede en Schalkwijk.
De VV heeft in 2018 besloten dat in Haarlem centraal slib verwerkt gaat 
worden van 12 andere installaties in het cluster.

Centrale slibverwerking veroorzaakt transport en vervuiling. De vraag is 
of dit nodig is? Er zijn technische ontwikkelingen die slibverwerking bij 
elke zuiveringsinstallatie mogelijk en rendabel maken. (O.a Torwash of 
verwerking met behulp van wormen). Als die techniek zich snel genoeg 
verder ontwikkelt ligt het voor de hand het besluit van de VV uit 2018 te 
herzien en slibverwerking met terugwinning van fosfaat en biogas bij elke 
AWZI te laten plaatsvinden. 

Vraag: welke voordelen zijn er verwachten van centrale slibverwerking in 
Haarlem? 
Welke nadelen zijn er van centrale slibverwerking in Haarlem?
Wat zijn de milieuvoordelen van decentrale verwerking ?
Moeten bij een keuze voor decentrale verwerking de renovatieplannen 
voor slibtoren 2 en 3 bijgesteld worden?

Beantwoording 
Op dit moment gaat ca. 50% van ons slib onvergist naar Dordrecht. De rest vergisten we 
op 4 locaties: Afvalwaterzuiveringsinstallatie (AWZI) Leiden-Noord, AWZI Leiden-ZW, 
AWZI Velsen en AWZI Haarlem Waarderpolder. Hierdoor laten we veel potentiele 
energie/grondstoffen verloren gaan.

Met het vaststellen van de slibstrategie heeft de VV op 26 september 2018 besloten om 
daar wat aan te doen en al het Rijnlandse slib te gaan vergisten. We hebben alle 
mogelijkheden verkend en het centraal vergisten was de beste optie. En dit is nog steeds 
de beste optie omdat alternatieven zoals Torwash nog in de kinderschoenen staan. Het 
duurt nog jaren voordat we deze (of een dergelijke) techniek volwaardig kunnen 
gebruiken.

Het decentraal vergisten heeft één voordeel: het betekent minder vervoersbewegingen 
(het slib hoeft niet eerst naar Haarlem). Overigens gaat het slib nu onvergist, en dus met 
een groter volume en dus meer vervoersbewegingen, naar Dordrecht.

Het centraal vergisten heef twee voordelen. Ten eerste staat er al een installatie. Die 
installatie moeten we weliswaar opknappen en deels vernieuwen maar de torens blijven 
gewoon staan en hebben we in de huidige situatie ook nodig. Decentraal vergisten 
betekent dat we op al die 12 locaties een installatie nodig hebben (of dat nou torwash is of 
traditioneel of een andere oplossing). Dat vraagt investeringen en beheer en onderhoud 
van die 12 installaties, wat bovendien ATEX locaties worden met bijhorende 
veiligheidsaanpassingen. Ten tweede kan het terugwinnen van grondstoffen uit slib veel 
eenvoudiger als we dat centraal doen in plaats van op alle zuiveringen.
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De torens op Haarlem blijven dus hoe dan ook staan en in gebruik en we moeten ze 
sowieso renoveren. Het ligt daarmee erg voor de hand om centraal te vergisten en niet 
(12) lokale installaties te bouwen (en beheren en onderhouden). Mocht op termijn lokaal 
vergisteren wel rendabel zijn, dan kunnen we dat dan alsnog besluiten. De renovatie van 
de torens is ook dan géén desinvestering.


